

Red Star

AWARD CITATION

For the head of the signalling service of 8 aviation regiment
 Lieutenant VASILENKO FEDOR EMELYANOVICH

is recommended for order "RED BANNER"

1. Birth year	1911
2. In Red Army service since	1933
3. Participation in the civil war	None
4. Wounds and contusions	None
5. Party membership	VKP(b) member
6. Social background	Student
7. Previous award recommendations	Was recommended in 1940 for participation in the struggle against the White Finns.
8. Award and commendations	Bestowed with medal "FOR BRAVERY"
9. Permanent address	<i>intentionally obscured</i>

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

As a true son of his Socialist Motherland and devoted member of the Lenin-Stalin party, he was burning with patriotic desire to fly combat missions against the German Fascism. Bombardier comrade VASILENKO always led his aircraft right to the target and hit the enemy armour and troops by precise strikes. Comrade VASILENKO also flew as a leading bombardier of a flight on many occasions and succeeded in these missions. Since 20 August 1941, he made 13 combat missions against the river crossing sites and the enemy motorised and armour troops in the sectors of Berislav, Nizhnedneprovsk, Lomovka, Sevashskaya, Michurin Rog, Kryukovo, Kremenchug, Kozelschina. Comrade VASILENKO has always performed his missions well and excellently despite the enemy fighter attacks and anti-aircraft artillery fire.

On 31 August 1941, in a combat mission against enemy motorised troops near Borispol, his aircraft was subjected to intensive anti-aircraft artillery fire and was attacked by enemy fighter planes. Despite enemy domination in the air and intensive AA fire, comrade VASILENKO managed to take the aircrafts to the target and drop the bombs on the Fascist heads. As the result of direct hits to enemy tanks, the enemy armour advance was interrupted.

Flying the mission against the crossing site over the Dnieper river near Lomovka, comrade VASILENKO's flight encountered adverse weather condition midair. But the leading bombardier VASILENKO efficiently calculated the timing, took the bombers into the clouds, and then came out of clouds at the precise moment and destroyed the river crossing site. For this mission, the command of the Southern front granted gratitude to all the air crews, which participated in this mission.

On 29 September 1941, comrade VASILENKO flew as a leading bombardier of a flight in a mission against enemy motorised troops concentration near the settlement Karlovka. Approaching the target, the flight was attacked by a pack of enemy fighters Me-109. Despite the enemy attacks, VASILENKO effectively guided his pilot and led the aircrafts right to the target. Comrade VASILENKO exhibited courage and bravery in this combat mission against the German Fascists. The enemy troops were destroyed by VASILENKO's flight precise strike, scoring direct hits to enemy tanks and trucks. Comrade VASILENKO's aircraft sustained over 100 bullet and fragmentation holes in this mission.

Comrade VASILENKO dropped the following bomb load on the Fascist heads: 20 FAB-100, 65 FAB-50, 8 RRAB-3, 2 FAB-250 (combat flying time 38 hours 11 minutes).

CONCLUSION: For exhibited courage and bravery in the combat missions against the German Fascist, I recommend Lieutenant VASILENKO to be bestowed with order "RED BANNER".

Commander of 8 long range bomber regiment
Major *signature* /MOLOCHNIKOV/

Commissar of 8 long range bomber regiment
Battalion Commissar *signature* /KOTOV/

Chief of Staff of 8 long range bomber regiment
Major *signature* /USHAKOV/

29 September 1941

Conclusion of the superiors

For excellent performance, he deserves order "RED BANNER"

Commander of 22 long range separate aviation division Colonel <i>signature</i> /TUPIKOV/	Commissar of 22 long range separate aviation division Regimental Commissar <i>signature</i> /SUKHANOVSKY/
---	--

12 October 1941

III. Conclusion of Airforce command of the Southern front

I CONCUR

Airforce commander, Southern front Major General <i>signature</i> /VERSHININ/	Airforce troops Commissar, Southern front Brigadier Commissar <i>signature</i> /ALEKSEEV/
---	---

IV. Conclusion of the Front Military Council

Awarded with order "RED BANNER" by the decree # 018/n issued by
Southern front on 05 November 1941.

Correct: verified by technician-intendant I rank *signature* /LAKHTIN/

Наградной лист

на Лейтенанта **ВАСИЛЕНКО Федора Емельяновича** - Начальника связи в АП
(звание, фамилия, имя, отчество и занимаемая должность и часть)
представляемого к награждению **ОРЕДЕНОМ БОЕВОГО КРАСНОГО ЗНАМЕНИ.**

1. Год рождения **1911** 2. С какого времени в КА **1933**

3. Участие в гражданской войне **Не участвовал**

4. Ранения и контузии **Не имеет.**

5. Партийность **Член ВКП/б/** 6. Соцположение **Учащийся.**

7. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что **Представлялся в 1940 году**
за участие в борьбе с солдатами.

8. Какие имеет поощрения и награды **Награжден медалью "ЗА СЛУГУ"**

9. Постоянный адрес

Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг:

Как сын великой Социалистической Родины преданный большевик партии
Ленина-Сталина с большим патриотическим чувством горел желанием лететь
на выполнение боевых заданий командования в борьбе с германским фашизмом.
Тов. ВАСИЛЕНКО как штурман всегда выводил свой самолет на заданную цель
и метким бомбометанием уничтожал танки, живую силу противника. Тов.
ВАСИЛЕНКО неоднократно водил звено самолетов и выводил их точно на цель.
С 20.8.41 имеет 13 боевых вылетов с задачей уничтожение мотомехтанковых
частей и переправ противника в районах БЕРИСЛАВ, НИЖНEDНЕНПРОВСК, ЛОМОВКА
СЕВАШСКАЯ, ПЕТРОВСКАЯ, МИШУРИН РОГ, КРЮКОВО, КРЕМЕНЧУГ, КОЗЕЛЬЩИНА.
Тов. ВАСИЛЕНКО несмотря на атаки истребителей и обстрел ЗА всегда выпол-
нял задания командования хорошо и отлично.

31.8.41 при выполнении боевого задания по уничтожению мотомехтавных войск противника в районе БРИСЛАВ самолет был встречен сильным огнем ЗА и атакой истребителей, несмотря на превосходство сил противника и сильного заградительного огня ЗА тов. ВАСИЛЕНКО сумел вывести самолеты на цель и сбросить бомбы на головы фашистов. В результате прямого попадания в танки тов. ВАСИЛЕНКО сумел приостановить их дальнейшее движение.

При полете на боевое задание по уничтожению мятых переправы через реку Днепр в районе ЛОМОВКА тов. ВАСИЛЕНКО на пути к цели со своим звеном встретил плохие метеоусловия, но штурман ВАСИЛЕНКО ведущий звено точно расчитал время выхода на цель, ушел в облака и точно во время вышел из них и уничтожил переправу. За что командующим ВВС Южного фронта экипажам участвующим в разрушении переправы объявлена благодарность.

25.9.41 тов. ВАСИЛЕНКО выполнил звеном на боевое задание с задачей уничтожение скопления мотомех сил и живой силы противника в районе КАРЛОВКА. При подходе к цели на звено самолетов напала стая фашистских истребителей ME-109. Но несмотря на атаки истребителей он умел давал команду своему летчику что бы вывести свои самолеты на заданную цель. В этом полете тов. ВАСИЛЕНКО показал мужество и отвагу в борьбе с германским фашизмом - войска противника от меткого бомбометания ВАСИЛЕНКО и его звена были уничтожены, отмечены первые попадания в танки и машины. Самолет в котором летал тов. ВАСИЛЕНКО имел более 100 пулевых и осколочных пробоин. Тов. ВАСИЛЕНКО на головы фашистов сбросил бомбы: 20 ФАБ-100, 65 ФАБ-50, 8 РРАБ-3, 3 ФАБ-250, боевой налет 38 часов 11 минут.

В И В О Д: За проявленное мужество и отвагу при выполнении боевых заданий командования в борьбе с германским фашизмом ходатайствую о награждении лейтенанта ВАСИЛЕНКО Федора Емельяновича ОРДЕНОМ БОЕВОГО КРАСНОГО ЗНАМЕНИ.

КОМАНДИР 3 ДП
МАЙОР МОЛОЧНИКОВ

КОМИССАР 3 ДП
БАТ.КОМИССАР КОТОВ

29.9.41.

НАЧАЛЬНИК ШТАБА-МАЙОР

УШАКОВ

